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Burduja: Pretindem Bruxelles-ului un tratament corect, în contextul în care trebuie

sa sustinem si cererea de energie din Ucraina si Moldova

Ministrii Energiei din România, Bulgaria si Grecia si-au propus ca în 10  zile sa defineasca un plan

preliminar pe care sa-l prezinte în  Consiliul de ministri ai Uniunii Europene pentru accelerarea 

investitiilor în interconexiuni, pentru ca, atunci când energia este mai  ieftina într-o parte a Europei, sa

ajunga si în cealalta parte, ca  poata fi platite preturi similare, a declarat vineri ministrul de  resort,

Sebastian Burduja, la finalul sedintei Comandamentului energetic  national.

"Am discutat si despre situatia de pe Piata zilei urmatoare.  Într-adevar, astazi vorbim de o zi în care preturile s-au

mai calmat.  România este undeva pe la jumatatea clasamentului. Vedem ca tarile  baltice au astazi o problema.

Exact ce va spuneam: este o poza, ea se  schimba de la o zi la alta. Dar cu certitudine vedem ca în ultimele 

saptamâni si chiar luni de zile, dincolo de Austria, la est de Austria,  este o problema si trebuie s-o recunoastem

deschis. Am facut o  recapitulare a discutiilor tehnice si politice cu omologii din Grecia si  Bulgaria. În perioada

imediat urmatoare, ne-am propus o saptamâna, zece  zile, sa definim un plan preliminar pe care sa-l prezentam în

Consiliul  de ministri", a spus Burduja.

El a recunoscut ca si România are o vina în ceea ce se întâmpla cu  preturile la energie deoarece zeci de ani nu s-a

investit în productie  si aceasta nu poate acoperi consumul într-un an asa cum a fost acesta,  secetos, cu productia

eoliana mica si cu zile de canicula în care  consumul a fost destul de mare.

"Asta este partea noastra de vina. În acelasi timp, rolul unei uniuni  energetice, asa cum Uniunea Europeana

doreste sa avem, este sa  beneficieze toata lumea, sa existe solidaritate. Energia când este mai  ieftina într-o parte a

Europei, sa ajunga si în cealalta parte, ca sa  putem plati preturi similare. Este o chestiune de standard de trai 

pentru cetatenii Uniunii Europene, dar este o chestiune si de  competitivitate a mediului economic. În momentul în

care în estul  Europei pretul la energie este de trei ori mai mare decât în vestul  Europei, cu siguranta aceasta nu

este o piata care sa functioneze,  integrata, unica si un mediu economic concurential corect. De aceea,  speranta

noastra, convingerea este ca, împreuna cu omologii din Grecia  si Bulgaria, vom reusi sa venim cu un plan în fata

Comisiei Europene, sa  acceleram investitiile în interconexiuni. Nu este corect ca în centrul  Europei sa existe

probleme de interconexiune între Austria si Ungaria,  între Austria si Slovacia. Daca aceste piete ar fi fost mai bine

integrate, ele ar fi fost cuplate, deci noi nu am fi avut problema de  astazi. România este bine interconectata cu

statele vecine, în mod  special cu Bulgaria, dar avem si cu Ungaria o capacitate destul de mare,  700, 800 de

megawati, avem si cu Ucraina, avem si cu Republica Moldova.  Deci, cu atât mai mult în contextul actual, în care

noi trebuie sa  sustinem si cererea de energie electrica, în mod special în perioada  asta, din Ucraina si de la fratii

nostri de peste Prut si noi pretindem  în fata Bruxelles-ului un tratament corect, principial, în care sa punem  cu

totii umarul acest efort aditional", a explicat ministrul Energiei.

El a adaugat ca se vor cauta solutiile cele mai bune pentru a avea o  piata energetica unica si functionala, în care si

România si alte state  vecine sa aiba parte si de beneficii, "nu doar sa sustina o povara, în  mod special în contextul

razboiului din Ucraina".

Burduja a subliniat ca multe proiecte vizeaza Austria, care are planuri  de extindere la nivel european de 10 ani,

dar acestea nu s-au realizat.

"Şi asa cum s-a întâmplat în perioada aceasta, sa existe energie mai  ieftina în vestul Europei si mai scumpa în

estul Europei, este posibil  într-un an cu hidraulicitate mare, în care bate vântul, mai punem în  functiune capacitati

aditionale, sa avem noi energie mai ieftina, iar  cei din vest sa nu beneficieze de ea. Deci aceste interconexiuni

trebuie  facute. Este în spiritul uniunii energetice", a punctat seful de la  Energie.
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Întrebat care ar putea fi compensatiile pe care le-ar putea cere România  pentru diferentele de pret la energie,

Sebastian Burduja a mentionat  mai multe fonduri pentru investitii, o decalare a decarbonizarii, a  termenelor

aferente închiderii grupurilor pe carbune, o posibilitate  fiind chiar amânarea termenului de încetare a plafonarii

preturilor.

"Este si aceasta o posibilitate. Noi trebuie sa analizam, sa ne asezam  la masa în Consiliul de ministri, la nivel

european, si sa spunem  lucrurilor pe nume. Sustinem cu cea mai mare solidaritate ce se întâmpla  în Ucraina si nu

mai vorbesc de Republica Moldova. Sunt fratii nostri,  dar în aceeasi timp nu putem noi sa sustinem toate costurile.

Nu este  corect", a precizat ministrul Energiei.

Referitor la posibilitatea prelungirii si în 2025 a plafonarii  preturilor, acesta a afirmat ca poate fi o varianta si ca

toate masurile  trebuie sa fie pe masa.

"Trebuie sa asteptam si sa vedem cum va arata piata în urmatoarele luni.  Este un lucru important.(...) Având în

vedere ca exista o situatie de  inechitate într-o piata care ar trebui sa fie unica si functionala, cred  ca toate masurile

trebuie sa fie pe masa.(...) Poate fi o varianta  (prelungirea plafonarii si în 2025 n.r). Înca o data, vreau sa discut si 

cu omologii din Bulgaria, din Grecia si sa agream la nivel european,  pentru ca România sigur îsi asuma aceasta

pozitie, pentru ca este una  principiala, dar are nevoie si de alte tari alaturi, pentru ca suntem în  aceeasi barca cu

totii, astfel încât sa putem avea cel mai bun argument  în fata Comisiei Europene. (...) Am raspuns la o întrebare

legata de ce  ar putea însemna situatia de pe piata europeana si am spus ca toate  optiunile sunt pe masa pentru a

îndrepta aceasta inechitate. Nu stiu  daca prelungirea în sine poate fi o asemenea masura. O sa evaluam", a  mai

punctat Sebastian Burduja.
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